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اگر دوباره رنگ شهرها از کرونا نارنجی و سرخ نشود؛ مردم بعد 
از گذران سال های سخت کرونا حالا به زندگی بازگشته اند. تهران 
از آن شهرهای زنده است با همه  سفید و سیاه ها و خاکستری هایی 
که همه  شهرهای بزرگ دنیا دارند. این شهر زنده است... این را 
می توانید از ترافیک نیمه شبش در بلوارهای بزرگش فهمید. هنوز 
عده ای در خیابان پرسه می زنند. اریک امانوئل اشمیت در کتاب 
»اکسیر عشق« می نویسد: »زندگی فقط از جهش ها اشتیاق ها و 
حرارت ها تشکیل نمی شود بلکه سازش ها فراموشی ها و سختی ها 
هم هست...« شب های تابستان و زیست شبانه  تهران در معبرهای 
پر رفت و آمد حال خوبی دارد اگر از تصویر سارقان و زورگیرها 
بگذریم از چهره  مستأصل معتادان و بی خانمان هایش  بگذریم اگر 
از  زباله گردها...  یا جولان جوانان تازه به دوران رسیده با ثروت های 
بادآورده با ماشین های چند میلیاردی که نابرابری اجتماعی و 
اقتصادی را نشان می دهد، درز بگیریم... شب های زیبایی دارد. به 
هر حال تولستوی می نویسد: » هر آدمی در خود عناصر خوب و بد 
دارد!« من می خواهم بگویم شهرها هم عناصر خوب و بد دارند... 

زیبایی و زشتی...  
 فکر کن آدم ها مدت ها می ایستند تا چند اسکوپ بستنی 
میوه ای بخورند یا یک آب میوه یا جلوی اغذیه فروشی ها در انتظار 
ساندویچ و پیتزا هستند. زیست شبانه تهران مخالفان و موافقان 
خودش را دارد. عده ای از مسئولان و جامعه شناسان معتقدند که 
کشوری با اقتصاد پویا شهروندان مقرراتی می خواهد که سر شب 
بروند خانه و بخوابند تا صبح سحر تازه و پر انرژی سرکار بیایند. 
اصلا مگر نه این است که ما ایرانی ها می گوییم سحرخیز باش 
تا کامروا شوی... مساله  امنیت هم هست. نمی شود آن را نادیده 
گرفت... پس این جمعیت عظیم که در تابستان گرم تا نیمه شب در 
خیابان ها دور دور می کنند آیا مردمانی بیکارند؟ اینها فردا تعهدی 
به محل کار خود ندارند؟ عده ای می گویند زیست شبانه نیاز به 
نیروهای مجرب پلیس و نیروهای خدماتی شهرداری دارد و آلودگی 
نوری هم هست که معضل بزرگ دنیاست. همه اش هزینه است 
این هزینه های شهر را بالا می برد. عده ای  نگران هستند که نکند 
بی اخلاقی در زیست شبانه افزایش یابد. رانندگی های بد آدم های 
لایعقل از مواد مخدر صنعتی لایی می کشند و جان مردم به خطر 
می افتد. اما با گرمایش زمین و گرم شدن شهرهای بزرگ برای فرار 
از گرما و روزی شلوغ و پرترافیک شاید زندگی در شب های خنک 
شهر ایده  خوبی باشد. چراغ های روشن مغازه ها صف آدم هایی که 
لحظه ای برای فرار از مشکلاتشان دنبال یک نوشیدنی خنک یا 
یک میان وعده  سبک... هستند و بعضی در پارک های سبز نشسته 
با خانواده و صفا می کنند.   دیدن آدم هایی که از زیبایی شبانه لذت 
می برند که بد نیست... شاید اگر موزه ها و نمایشگاه های هنری و 
بازارچه های متنوع شبانه این جامعه  کم حال را سر حال بیاورد و 
آدم ها برای فردایی بهتر بیشتر تلاش کنند. عده ای از کارشناسان 
اجتماعی می گویند زیست شبانه باعث افزایش جرایم می شود. 
عده ای می گویند وقتی خانواده ها بیرون از خانه در پیاده راه ها 
هستند در حال قدم زدن و گپ و گفت جرایم کم خواهد شد و بزه 
کمتر اتفاق می افتد... به هر حال از قرن هجدهم که چراغ گازی هایی 
که با گاز اسیتیلن کار می کردند شهرهای بزرگی مثل پاریس و 
دیگر شهرهای اروپا را روشن کردند، مردم به زیبایی شب و شهر در 
شب توجه نشان دادند و زیست شبانه رونق بیشتری گرفت. در ایران 
در دوره  قاجار، فانوس های دیواری روی پایه های چدنی نصب شدند 
و شهر را تا حدودی روشن کردند در هر صد و پنجاه قدم یک فانوس 
وجود داشت بعد چراغ گازی ها آمدند در خیابان امیرکبیر کارخانه  
تولید گاز این چراغ ها، شروع به فعالیت کرد... ناصرالدین شاه هم 
جز اولین کسانی بود که مولدهای کوچک برق به تکیه دولت آورد 
که شب های روشنی به تقلید فرنگی ها ایجاد کند. در کشورهای 
اسلامی بعضی از ماه ها به ویژه ماه رمضان زیست شبانه  معنوی 
را با خود به همراه می آورد. شب های قدر هم همان شب زنده داری 
معنوی است... به هر حال در سال های گذشته، بین مسئولان 
شهراختلاف نظری بر زیست شبانه به وجود آمد. عده ای موافق 
و عده ای مخالف آن شدند. از نظر کارشناسان گردشگری زیست 
شبانه باعث پویایی صنعت گردشگری است و یک فرصت بی نظیر 
برای شادی شهروندان است. ولی منصفانه نگاه کنیم؛ زیست شبانه 
و یا زیست روزانه چه فرقی می کند؟ دل خوش سیری چند؟ کاش 

کیفیت زندگی بهتر بود... 

شب های بیداری یا سحرخیزی؟

روی خط آرمان ملی

             88760176                                              
                                    پله برقی ایستگاه امام خمینی

حدود یک هفته است که پله برقی داخل مترو خراب است 
و پله ها را درآورده اند تا درست کنند اما اقدامی نمی شود. 
وقتی به سمت صادقیه می خواهیم برویم پله برقی ها خراب 
است. مسئولان مترو که پول می گیرند لطفا به این موضوع 

رسیدگی کنند.
مرادی از تهران

گرانی میوه
نرخ میوه ها در بازار بسیار گران است و قدرت خرید مردم در 
حدی نیست که بتوانند راحت خرید کنند. در مراکزی هم که 
وابسته به سازمان میادین میوه و تره بار است، کیفیت میوه ها 
نامطلوب است. از مسئولان تقاضا داریم که فکری برای این 

گرانی کنند. 
ماهینی از تهران 

وانت بار
برخی از وانت بارها در این فصل گرما اقدام به عرضه و فروش 
ماهی می کنند ولی مشخص نیست از لحاظ بهداشتی قابل 
اطمینان است یا نه و خریداران هم به علت عدم اطلاع اقدام 
به خرید از این گونه فروشندگان می کنند. از مسئولان وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درخواست رسیدگی به 

این موضوع را داریم. 
یک شهروند از تهران 

فریبا خانی
روزنامه نگار 

یـــادداشـــت

از سوی دیگر در ایام محرم و رمضان، مردمی 
که برای عزاداری و عبادت در خیابان های شهر 
در رفت و آمد هستند، می توانند الگوی مناسبی 
برای زیست شبانه باشد. اما موضوع زیست شبانه 
از شورای شهر پنجم و همزمان با افتتاح خیابان 
سی تیر آغاز شد و حتی با وجود اینکه محسن 
هاشمی، رئیس وقت مجلس شورای  شهر به طور 
تلویحی با آن مخالفت کرد و گفته بود: »مخالف 
حضور فرزندانم در زیست شبانه هستم. خودم 
نیز شب ها ساعت 10 می خوابم و 5 صبح بیدار 
می شوم بنابراین تمایلی به این طرح ندارم.« 
اما چند ماه بعد اعضای شورای شهر پنجم، 
پرونده زیست شبانه تهران را با تصویب روی میز 
پیروز حناچی، شهردار وقت تهران قرار دادند.  
در شهریور 98 و پیش از شیوع کرونا در دنیا، 
شورای شهر تهران با 14 رأی طرح زیست شبانه 
را تصویب کرد، این طرح با عنوان حیات شبانه به 
صورت پایلوت در چند منطقه تهران اجرایی شد. 
اما پلیس تهران مخالفت خود را به صورت جدی 
با اجرای این کار اعلام کرد. در این شرایط کرونا 
که شیوع پیدا کرد، ستاد وقت مقابله با کرونا  در 
طرحی  که دلیل یا توجیه منطقی نداشت، در 
دو سال گذشته موضوع زیست شبانه را برای 
همیشه مسکوت گذاشت. حالا که کرونا  کاهش 
پیدا کرده و هوای گرم 42 درجه ای تهران، 
عرصه فعالیت یا تفریح در روز را برای بسیاری 
سخت کرده، موضوع زیست شبانه می تواند 
بهترین بهانه برای رونق کسبه و گذران اوقات 

فراغت باشد.  
  زیست مومنانه در  ام القرای جهان اسلام

تهران، شهر جالبی است در روزها پر از شلوغی 
و ازدحام مردم است و در شب ها میادین اصلی 
آن، مخصوصا در مناطق جنوبی و مرکزی شهر، 
پر از کارتن خواب ها و متکدیان و بی خانمان 

است. بدون تردید زیست شبانه می تواند این 
جلوه زشت شهر را در شب ها کمرنگ کند و 
مانند شهرهای جنوبی کشور یا مشهد مقدس، 
تهران این ظرفیت را دارد که تا صبح نخوابد. با 
این حال زیست شبانه با عنوان دیگری در سال 
99 به نام »تهران بیدار« به تصویب رسید. با 
این حال، هنوز شورای شهر ششم، تصمیمی 
برای زیست شبانه ندارد. احمد علوی، یکی از 
اعضای شورای شهر در رابطه با موضع شورای 
شهر و شهرداری که می خواهد تهران را به شهر 
جهانی یا  ام القرای جهان اسلام، تبدیل کند، 
گفته است: »باید زیست مومنانه جایگزین طرح 
زیست شبانه شود.« زیست مومنانه ای که علوی 
مطرح کرد با واکنش های بسیاری در فضای 
مجازی مواجه شد. با این حال کارشناسان نیز 
بر این باورند که کاهش آسیب های اجتماعی، 
توسعه اقتصادی شهر، رونق بخشیدن به کسب 
و کارهای کوچک، افزایش نشاط اجتماعی، 
ساماندهی دستفروشان از جمله مزایای این 
طرح است. منتقدانی همچون حجت الاسلام 
سالک نایب رئیس وقت، کمیسیون فرهنگی 
مجلس نیز معتقد است که این طرح زمینه ساز 
فساد و باعث آشفتگی نهاد خانواده می شود و 
برخی دیگر نیز تامین امنیت شبانه شهر و از 
افزایش قیمت ها، کاهش قدرت خرید مردم را 

زمینه ساز شکست این طرح می دانند. 
  جامعه به سمت تغییــــر نظـــم 

شب و روز می رود
یک جامعه شناس شهری در این باره معتقد 
است در هر جامعه ای یک نظم نمادین و اخلاقی 
وجود دارد و آنچه در ساختارهای اجتماعی ما 
دیده می شود در این ساختار این نظم به نمایش 
درآمده است. مصطفی مهرآیین به »آرمان 
ملی« می گوید: یکی از مهم ترین موضوعاتی 

که در جوامع روبه رشد و با جمعیت بالا مانند 
تهران وجود دارد، فهم و درک مردم از زمان 
است، در نگاه سنتی و ساختار طراحی شده در 
یک شهر روز برای کار و شب برای استراحت 
است، اما وقتی به سمت توسعه می رویم این 
نظم در شکل جدید خود را نشان می دهد. چه 
موافق این موضوع باشیم یا نباشیم، با گسترش 
جوامع و جمعیت شهرها این نظم نمادین برهم 
می خورد و حالا نیز صحبت از زیست شبانه نیاز 
جامعه است.  او در ادامه خاطر نشان می کند: 
جامعه و مسئولان باید خودش را با این موضوع 
تطبیق دهند، چون نیاز جامعه است. یعنی اگر 
این اتفاق در آینده نزدیک به رسمیت شناخته 
شود، سهم آدم ها از بیداری، خواب، شادی، غم، 
دوستی، امنیت و... عوض خواهد شد و باید 
هرچه سریع تر خود را برای این تغییر ساختار 
آماده کنیم.  مهر آیین با اشاره به مخالفت های 
صورت گرفته با این طرح می افزاید: قطعا هرگونه 
تغییر در اوایل با مخالفت ها و مقاومت هایی 
همراه است ولی همه باید خودشان را با این 
تغییر ساختار وفق دهند. البته زیست شبانه در 
کشور ما موضوع جدیدی نیست و در بسیاری از 
اقلیم های جغرافیایی کشور این امر وجود دارد. 
به عنوان مثال هنوز ساعت کاری مردم جنوب 
کشور به دلیل گرمای هوا از ساعات عصر و با 
غروب آفتاب آغاز می شود و مردم و مغازه ها تا 
ساعات 2 یا 3 شب در خیابان ها هستند و به 
مهمانی می روند و هیچ مشکلی نیز در جامعه 
وجود ندارد. در طرح و برنامه اجرایي آن باید 
مکان هایي که زیرساخت هایي مثل پارکینگ، 
دوري از فضاي مسکوني، عرض گذر و... را دارند 
مد نظر داشت. همچنین شهرداري مي تواند از 
زیست شبانه دروني شروع کند و بعد به موازات، 

زیست بیروني را گسترش دهد. 

آرمان ملی-  عاطفـــه میرزا: 
»زیست شبانه« یکی از مطالبات 
مردم در سراســر دنیاست. 
جذابه های شهــــر در شب، 
آرامش و چراغ های روشن، یکی 
از جاذبه هایی است که باعث 
می شود تا صبح شهر نخوابد. 
در کشور ما نیز زیست شبانه در 
بسیاری از شهرهای گرم کشور 
و زیارتی تا صبح برقرار است 
و هیچ مشکلی از لحاظ امنیت 
نیامده است.  به وجود  شهرها 
البته تهران در برخی از نقاط شهر 
یا ایام، زیست شبانه را تجربه 
می کند، مانند خیابان سی تیر، 
تجریش، وحدت اسلامی و تئاتر 
شهر حداقل تا پاســی از شب، 

مردم در جنب و جوش هستند.

افزایش 11۵ درصدی 
حقوق سربازان 

رئیس سازمان وظیفه عمومی 
فراجا گفت: همه فرماندهان سربازان 
می دانند  خود  فرزندان  مانند  را 
و از هیچگونه تلاشی برای حفظ 
امنیت آنها دریغ نمی کنند. بنابراین 
لازم است که خانواده ها هیچگونه 
دغدغه ای در این خصوص نداشته 
باشند. سردار تقی  مهری با اشاره 
به اعزام سربازان مشمول خدمت 
سربازی به دوره آموزشی خاطرنشان 
کرد: مرحله جدید اعزام مشمولان به 
پادگان های آموزش رزم مقدماتی در 
کشور آغاز شد و خوشبختانه روحیه 
بسیار خوبی برای شروع این دوره 
در میان سربازان مشاهده شد. وی با 
اشاره به نقش غیرقابل انکار سربازان 
در برقراری امنیت و ایجاد آرامش در 
کشور گفت: با تلاش هایی که نیروهای 
مسلح در سطوح مختلف انجام داده 
و می دهند، کشور از امنیت خوبی 
برخوردار است و در منطقه به عنوان 
یکی از کشورهای رده یک از لحاظ 
امنیت قرار دارد و به برکت این امنیت 

مردم با آرامش زندگی می کنند. 

اوج گرما تا نیمه مرداد
آرمان ملی: رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت 
بحران خشکسالی با اشاره به این که ایران به دلیل 
شرایط اقلیمی به طور کلی تابستان گرمی را تجربه 
می کند،اظهار کرد: از نیمه تیر ماه تا نیمه مردادماه 
دمای هوا یک درجه بیش از حد نرمال خواهد بود 
و سیستم های بارندگی نیز نسبت به سال گذشته 
ضعیف تر عمل می کنند. احدوظیفه اظهار کرد: 
اوج گرما و افزایش دما در نیمه دوم تیرماه تا 15 روز 
اول مردادماه اتفاق می افتد چرا که روزها طولانی و 
میزان تابش آفتاب قابل توجه است و در این مدت 
انرژی بسیاری ذخیره و در نتیجه جو گرم می شود. 
میانگین دمای کشور در طول تابستان یک درجه 
بیش از حد نرمال است. به طور کلی اگر میانگین 
دمای امسال را با میانگین 30 سال گذشته مقایسه 

کنیم، یک درجه گرم تر خواهد بود.

افزایش بیماری های گوارشی 
آرمان ملی: رئیس انجمن متخصصان عفونی 
کشور با اشاره به گسترش بیماری های گوارشی 
در تابستان در مورد ویژگی های بیماری وبا اعلام 
کرد:  آمیتیس رمضانی اظهار کرد: در حال حاضر 
هیچ یک از موارد مشکوک وبا در کشور قطعی 
شده نشده است. تا زمانی که عامل اصلی بیماری 
پیدا نشوند نمی توان گفت که به صورت قطعی وبا 
وارد ایران شده است. از سویی الان هم در فصلی 
هستیم  که بیماری های گوارشی مانند اسهال و 
استفراغ در حال شیوع هستند. این موضوع چندین 
علت دارد از جمله اینکه بسیاری از ویروس ها مانند 
نوروویروس ها یا حتی ویروس کرونا که بعضا علائم 

گوارشی دارد، موجب این وضعیت می شود.

 هوشمند سازی 
اولویت پلیس آگاهی 

آرمان ملی: فرمانده کل انتظامی کشور به 
نقش پلیس آگاهی در ارتقاء امنیت اشاره کرد و 
گفت: بحمداله در پلیس آگاهی فراجا در حوزه 
هوشمندسازی اقدامات بسیار مطلوبی انجام شده 
که باعث ایجاد تحول نیز شده است اما لازم است در 
محقق شدن این موضوع با سرعت بیشتری پیش 
برویم. حسین اشتری به اهمیت هوشمندسازی 
پلیس اشاره کرد و گفت: بحمداله در پلیس آگاهی 
فراجا در حوزه هوشمندسازی اقدامات بسیار 
مطلوبی انجام شده که باعث ایجاد تحول شده اما 
لازم است در محقق شدن این موضوع با سرعت 
بیشتری پیش برویم و از همه امکانات موجود بهره 

کافی ببریم.

ارائه خدمات رایگان پزشکی 
ایلنا: شهردار منطقه 13 تهران از اجرای طرح 
»قرار سلامت، حال خوب من« با هدف ارائه 
خدمات رایگان پزشکی خبر داد. محمد هادی 
علی احمدی، افزود: بالا بردن سطح سلامت و 
ایجاد شرایط لازم برای دسترسی عادلانه و فراگیر 
شهروندان به خدمات بهداشتی درمانی مناسب 
و ارائه خدمات سلامت به محلات  کم برخوردار 
منطقه 13 از مهم ترین اهداف برنامه قرار سلامت، 
حال خوب ما است. به همت اداره سلامت و خانه 
مشارکت مردمی در سلامت،  این طرح  در زمینه 
های مختلف زنان، کودکان،بینایی، قلب وعروق، 
دندانپزشکی و...با حضور پزشکان و متخصصان 

برجسته اجرایی می شود.

 انحراف قنات 
زیر مجتمع مسکونی

ایرنا: عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر 
تهران گفت: بر اساس مستندات موجود قناتی 
که ادعا می شود زیر یک مجتمع مسکونی در 
شهرستان ری قرار دارد، در زمان ساخت مجتمع 
از مسیر منحرف شده و جای نگرانی نیست. جعفر 
شربیانی در رابطه با خشک شدن قناتی در زیر یک 
مجتمع تجاری واقع در شهرری گفت: یک فیلم 
کوتاهی در فضای مجازی در شهرستان ری و تهران 
در شبکه های مجازی پخش شد مبنی بر اینکه یک 
فردی ادعا می کند در یک قنادی که خشک شده 
و ریزش کرده است، در زیر یک مجتمع مسکونی 
واقع شده است. این فیلم باعث  نگرانی مردم و اهالی 
مجتمع مذکور شدند. تقریبا  تمام مسئولان ذی 
ربط و خود بنده  به عنوان عضو شورای شهر تهران 
ورود کردیم و گزارشات  لازم را از مراجع ذیربط 

خواستیم.

مرگ 2 نفر بر اثر کرونا 
آرمان ملی: تازه ترین آمارهای ابتلا، مرگ و 
میر و واکسیناسیون کرونا در ایران تا امروز یکشنبه 
5 تیر 1401 اعلام شد. تا کنون ۶4 میلیون و ۶31 
هزار و ۶4 نفر دُز اول، 5۷ میلیون و 9۷8 هزار و 548 
نفر دُز دوم و 2۷ میلیون و ۷13 هزار و ۶۶۶ نفر، 
دُز سوم واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع 
واکسن های تزریق شده در کشور به 150 میلیون 
و 323 هزار و 2۷8 دُز رسید. 1۷ هزار و ۶85 دُز 
واکسن کرونا در کشور تزریق شده است. بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، 29۷ بیمار جدید 
مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی و 40 نفر 
از آنها بستری شدند. دو بیمار مبتلا به کووید19 
در کشور جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری، به 141 هزار و 385 
نفر رسید. 91 شهرستان در وضعیت زرد و 35۷ 

شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.

»آرمان ملی« از روزهای گرم و شب های تهران گزارش می دهد 

زندگی در امتــداد شــبزندگی در امتــداد شــب

آرمان ملی: هر روز بیشتر این واژه را 
می شنویم، گنج، گنج یابی، دفینه، فلزیاب و 
گنج یاب که بیشتر شاید منظور یافتن طلا و نقره 
باشد و ثروتی افسانه ای. بهتر است بگوییم رواج 
این تفکر به داغ شدن مبحث آن در شبکه های 
مجازی نیز ربط دارد، صفحات زیادی در 
اینستاگرام وجود دارد که به آموزش گنج یابی 
می پردازد و عده ای را در سودای یک شبه پولدار 
شدن به دنبال خود می کشاند. حتی کار به جایی 
رسیده است که برای خیلی ها »باستان شناسی« 
به معنای گنج یابی است. این در حالی است که 
طبق ماده 5۶2 قانون مجازات اسلامی: »هرگونه 
حفاری و کاوش به قصد به دست  آوردن اموال 
تاریخی ـ فرهنگی ممنوع بوده و مرتکب به 
حبس از شش ماه تا سه سال و ضبط  اشیای 
مکشوفه به نفع سازمان میراث فرهنگی کشور 
و آلات و ادوات حفاری به نفع دولت محکوم 
می شود. چنانچه حفاری در اماکن و محوطه های  
تاریخی که در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده 
است، یا در بقاع متبرکه و اماکن مذهبی صورت 
گیرد علاوه بر ضبط اشیای مکشوفه و آلات و 
ادوات  حفاری مرتکب به حداکثر مجازات مقرر 

محکوم می شود.«
اما آیا واقعا چیزی به نام »گنج« وجود دارد؟ 
آیا گنج همان صندوق های پر از زر و سیم و 
مرواریدی است که از قصه ها و انیمیشن های 
دوران کودکی همچون »سندباد« به یاد داریم؟ 
این گنج چیست که در این سال ها تقریبا نقطه 
سالمی از ایران باقی نگذاشته است؟ از تخریب 
درخت های قدیمی و بقعه امامزادگان گرفته 
تا نقش برجسته های سنگی و محوطه ها و 
تپه های باستانی. حامد وحدتی نسب، مدیرگروه 
باستان شناسی دانشگاه تربیت مدرس برای اینکه 
بتواند اهمیت باستان شناسی علمی را در برابر 
گنج یابی بیشتر روشن کند، ابتدا به بیان مفهوم 
باستان شناسی می پردازد. او توضیح می دهد: 
»باستان شناسی در حقیقت دانشی است تا 
کمک کند از روی اشیایی که از گذشته باقی 
مانده بتوان زندگی مردمان گذشته را بازسازی 
کرد و تخصصی است که چند شاخه دارد و به 
باستان شناسی دوران اسلامی، تاریخی، پیش 
از تاریخ و پارینه سنگی دسته بندی می شود.« 
وحدتی نسب متذکر می شود که هیچ گاه 
هیچ باستان شناسی هیچ نقطه ای را کاوش 

نمی کند تا »گنج« به دست آورد. او می گوید: 
»باستان شناسان بر اساس طرح پرسشی که قرار 
است به دانش ملی و بین المللی درباره گذشتگان 
بیفزاید، از پژوهشکده باستان شناسی مجوز 
می گیرند تا برای مدتی مشخص محوطه ای را 
کاوش کنند که طی آن به پاسخ پرسش های خود 
برسند و هیچ گاه هیچ محوطه ای برای یافتن 

گنج کاوش نمی شود.«
او با بیان اینکه کاوش باستان شناسی یک 
عمل تخریبی است، اضافه می کند: »وقتی 
باستان شناس در ترانشه ای ]گود طبیعی یا 
مصنوعی[ یک در دو متری کاوش می کند و 
یافته های به دست آمده را از آن خارج می کند 
برای همیشه ارتباط آنها را با محیط اصلی خود 
قطع می کند برای همین تا حدامکان همه چیز 

دقیق ثبت و ضبط می شود.«
  سود در نقشه گنج است

وحدتی نسب که سال ها در محوطه های 
بسیاری کاوش علمی انجام داده است، می گوید: 
قرن  نیم  باستان شناسی  گزارش های  »اگر 
اخیر ایران را مطالعه کنید در می یابید که در 
خوشبینانه ترین حالت در کمتر از یک صدم 
کاوش ها، زر و سیم یافت شده است. این آمار 
مربوط به کاوش هایی است که باستان شناسان 
انجام داده اند یعنی محوطه هایی را کاوش کرده اند 
که صد درصد می دانستند بقایایی از گذشته 
وجود دارد.« مدیر گروه باستان شناسی دانشگاه 
تربیت مدرس می گوید: »عده ای سودجو به دنبال 
اغفال افرادی هستند که سودای گنج دارند و سود 
آنها در فروش نقشه گنج، ابطال سحر و بی ثمر 
کردن جادوست و از این راه به پول های هنگفتی 
می رسند و این در حالی است که هیچ کس تا 
حالا از نزدیک ندیده که کسی جایی را کنده و به 
گنجی دست پیدا کرده باشد. آنها با این سودا همه 

محوطه های تاریخی ایران را از بین می برند.«

»آرمان ملی« بررسی می کند 

رونق نقشه گنج تقلبی تخت جمشید! 
  عده ای سودجو به دنبال اغفال افرادی هستند که سودای گنج دارند

  یک کارشناس شهری در گفت وگو با »آرمان ملی«: مسئولان باید خود را با این تغییر ساختار شهر وفق دهند

انتشار اسامی ساختمان های 
ناایمن، درست نیست

دادستان کل کشور درباره  انتشار 
اسامی ساختمان های ناایمن گفت: 
انتشار این اسامی اقدام درستی نیست 
چون اینکه بگوییم چه تعداد ساختمان 
در حال ریزش هستند، باعث التهاب 
در جامعه می شود انتشار هر خبری 
حجت الاسلام  نیست.  مصلحت  به 
محمد جعفر منتظری افزود: شفاف 
سازی اتفاق خوبی است اما در شهر 
تهران مسائلی وجود دارد که مسئولان 
باید بدانند و پیگیری کنند. به گفته 
دادستان کل کشور، گاهی شوراها 
زمینه ساز تخلفات شهری هستند و 
گاهی هم مهندسان ناظر بدون دیدن 
ساختمان برگه ها را امضا می کنند، 
شهرداری ها را مکلف کنید که نسبت به 
امنیت ساختمان ها ورود کنند. استفاده 
از اراذل و اوباش در ساخت و ساز بسیار 
عجیب است، حتما این موضوع را از 

طریق دادستانی پیگیری کنید. 

انتقاد از عملکرد در 
مبارزه با مواد مخدر

وزیر کشور با انتقاد از عملکرد 
ضعیف کشورهای غربی در مبارزه 
با مواد مخدر گفت: متهم اصلی 
بخشی  مواد،  این  مصرف  ترویج 
و  اطلاعاتی  سرویس های  از 
سیاستمداران غربی دخیل در این 
ماجرا هستند. احمد وحیدی افزود: 
گسترش مواد مخدر حاصل یک 
جریان آغشته به فرهنگ منحط است 
و امروز کشورهای غربی، متهم ردیف 
اول این حوادث هستند. وی با بیان 
اینکه مقابله با مواد مخدر از سوی 
کشورهای غربی حالت اسمی دارد 
و فعالیت و جدیتی ندارند، ادامه داد: 
از نماینده سازمان ملل تشکر می کنم 
که نقش و کارکرد مثبتی داشته 
است، اما از سوی کشورهایی که به 
وجود آورنده این وضعیت هستند، 
هیچ جدیتی نیست. وحیدی با تأکید 
بر اینکه اقتصاد افغانستان به دلیل 
تجاوز کشورهای غربی، ویران شده 
است، گفت: مقصر اصلی شرایط امروز 
افغانستان، کشورهایی هستند که 
اقتصاد این کشور را نابود کرده اند و 
به جای فعال سازی صنعت، معادن 
و کشت و زرع، آورنده بمب، ترور و 

قتل بوده اند. 


